
Protokół XLVI/2022 

z obrad XLVI Sesji Rady Gminy Sadowne z dnia 30 grudnia 2022 roku, która odbyła się w Sali 

Konferencyjnej Urzędu Gminy w Sadownem o godz. 1400 

 

Skład Rady – 15  

Obecnych według listy obecności – 14 

Nieobecni: Małgorzata Lipka-Bartosik 

                    

                    

Ponadto na Sesję Rady Gminy przybyli: Pan Waldemar Cyran – Wójt Gminy Sadowne, Pan Marcin 

Gręda – Zastępca Wójta, Pani Anna Rukat – Skarbnik Gminy Sadowne, Pani Elżbieta Lanc- członek 

Zarządu Województwa Mazowieckiego, Pan mecenas Janusz Pągowski, Pan Janusz Chaber – 

Kierownik ZGK w Sadownem, Pani Jadwiga Gutowska – Kierownik GOPS w Sadownem, Pani 

Małgorzata Zyśk – Radna Powiatowa oraz sołtysi. 

 

Do punktu pierwszego porządku obrad: 

Pan Tomasz Szymanik – Przewodniczący Rady Gminy – przywitał wszystkich zebranych, rozpoczął 

obrady XLVI Sesji Rady Gminy Sadowne. Na podstawie listy obecności stwierdzono quorum. 

Poprosił radnych o zalogowanie się do systemu. 

 

Do punktu drugiego porządku obrad: 

Pan Tomasz Szymanik – Każdy z państwa otrzymał porządek obrad. Czy są jakieś uwagi, zmiany? 

Nie widzę. Przechodzimy do głosowania. 

 

 

Porządek obrad:  

 

 

1. Otwarcie obrad i stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie porządku obrad. 

3. Informacja z działalności Wójta w okresie między Sesjami. 

4. Podjęcie uchwał:  

a) w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Sadowne na lata 2023-

2025 rok. 

b) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sadowne na lata 2022-

2032; 



c) w sprawie zmian w Uchwale budżetowej gminy na 2022 rok; 

d) w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2034: 

- odczytanie opinii RIO 

- dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2034 

- głosowanie nad projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Sadowne na lata 2023-2034; 

e) w sprawie uchwalenia uchwały budżetowej gminy na 2023 rok: 

- odczytanie projektu budżetu 

- odczytanie opinii RIO 

- dyskusja nad projektem budżetu  

- głosowanie nad projektem uchwały sprawie uchwalenia budżetu Gminy Sadowne na 

2023 rok. 

5.   Sprawy różne – zapytania i wolne wnioski oraz odpowiedzi. 

6.   Przyjęcie protokołu z obrad z XLV Sesji Rady Gminy.  

7.   Zamknięcie obrad.     

 

 

 



 

 

 



Do punktu trzeciego porządku obrad: 

 

Pan Tomasz Szymanik – Panie Wójcie, oddaje Panu głos. 

Pan Waldemar Cyran – Dziękuję, Panie Przewodniczący, szanowna Pani Marszałek, drodzy radni, 

drodzy sołtysi, drodzy mieszkańcy, wszyscy zebrani. Szanowni Państwo dzisiaj spotykamy się                     

na wyjątkowej sesji, która podsumowuje cały rok naszego wspólnego działania. Rozpocznę                         

od wydarzeń, które wydarzyły się między sesjami: 

 13 grudnia dokonaliśmy odbioru inwestycji pod nazwą „Przebudowa (modernizacja) ul. Prymasa 

Wyszyńskiego w Sadownem”. Wykonawcą zadania była firma KOR-POL Usługi Remontowo 

Budowlane, Jacek Grzegorz Kornet z Broku. W ramach inwestycji wykonano 1 040 m2 nawierzchni     

z kostki brukowej. Wartość zadania wyniosła 148 994,81 zł. Częściowo również była wyremontowana 

ul. Kuźnica przy ZGK. Zadanie było wyszacowane na 64 986,44 zł.  

15 grudnia dokonaliśmy odbioru inwestycji „Przebudowa drogi gminnej nr 420604W Zarzetka- droga 

gminna nr 420603W (Wilczogęby) w miejscowości Wilczogęby”. Odcinek na długości 680 m. 

wykonawca zadania było Przedsiębiorstwo Budowy Utrzymania Dróg Sp. z o.o z Ostrowi 

Mazowieckiej. Środki pozyskane z Programu Rządowy Fundusz Polski Ład, Program Inwestycji 

Strategicznych w kwocie 1 567500,00 zł. Łączna kwota zadania 1 739 631,66 zł.   

16 grudnia zakończyliśmy prace przygotowawcze dotyczące inwestycji „Budowa drogi gminnej                   

w miejscowości Zieleniec na odcinku o długości 344,60 mb”. Wykonawcą robót była firma EF Emil 

Filipiak z Sojkówka. Wartość zadania 15 000,00 zł. 

19 grudnia dokonaliśmy odbioru zadania „Modernizacja sali gimnastycznej w Niepublicznej Szkole 

Podstawowej w Kołodziążu”. Wykonawcą zadania była firma MarCuro – Obsługa Nieruchomości                   

i Usługi Budowlane, Marek Zambrzuski z Żanęcina. Wartość zadania 239 500,00 zł. Środki pochodzą 

z Urzędu Marszałkowskiego, uzyskaliśmy dofinansowanie w kwocie 179 500,00 zł w ramach 

Mazowieckiego Instrumentu Wsparcia Infrastruktury Sportowej „Mazowsze dla sportu 2022”. Jest             

z nami radna – wiceprezes stowarzyszenia, które jest organem prowadzącym dla szkoły. Pomagamy 

wszystkim jednostkom oświatowym na terenie gminy Sadowne, bez względu na to czy to są jednostki 

prowadzone przez Gminę Sadowne czy szkoły stowarzyszeniowe. Nie było to łatwe, bo ogłaszaliśmy 

kilkukrotnie przetarg ale w końcu udało nam się wyłonić wykonawcę.  

19 grudnia dokonaliśmy również odbioru inwestycji „Modernizacja ul. Kuźnica w Sadownem”.  

22 grudnia  złożyliśmy wniosek o dotację ze środków budżetu Województwa Mazowieckiego                        

w zakresie budowy i modernizacji dróg dojazdowych do gruntów rolnych. Wniosek dotyczy zadania                 

„ Przebudowa dróg wewnętrznych w miejscowości Szynkarzyzna o łącznej długości 557 mb”. 

Szacunkowa wartość zadania wynosi 627 313,39 zł a wnioskowana dotacja 313 656,00 zł.  

2 stycznia rozpocznie się nabór wniosków w ramach Mazowieckiego Instrumentu Aktywizacji 

Sołectw – Mazowsze dla sołectw 2023. Wysokość pomocy finansowej będzie wynosić do 50% 

kosztów kwalifikowanych i nie więcej niż 10 000,00 zł. W tej chwili zostają dwa ostatnie sołectwa 

Płatkownica i Kolonia Złotki. Drogie Panie sołtyski, teraz trzeba się spotkać z mieszkańcami z radą 

sołecką i porozmawiać, co byście chcieli za te środki zrealizować. Dokumenty należy złożyć do 16 

stycznia do pokoju nr 18.  

Szanowni Państwo w ostatnim czasie dojechał do nas węgiel, ponieważ zgłosiliśmy się do tego żeby 

przeprowadzić dystrybucję dla mieszkańców. Podpisaliśmy umowę z firmą, która jest nam w stanie 



dostarczyć węgiel na teren gminy Sadowne. Wynajęliśmy teren z przygotowaną infrastrukturą, 

boksami, ogrodzony, z wagą, monitorowany. Dystrybucją zajął się Zakład Gospodarki Komunalnej                            

w Sadownem przy pomocy Pana Roberta Gajewskiego. Zostało sprowadzone 50 ton węgla typu 

orzech i 50 ton węgla typu ekogroszek. Na dzień dzisiejszy został sprzedany węgiel – orzech w ilości 

47,5 tony i 38,5 tony węgla ekogroszek. Na dzień dzisiejszy nie mamy żadnych informacji, żeby 

węgiel był złej jakości. Czekamy na kolejne dostawy węgla zgodnie z zapotrzebowaniem, które 

złożyliśmy. Gmina Sadowne została przydzielona do firmy Węglokoks. Forma dystrybucji polega              

na tym, ze osoby uprawnione do dodatku węglowego, zgłaszają do Gminy chęć zakupu węgla, 

mieszkaniec wpłaca środki finansowe w wysokości 2 000,00 zł za tonę, otrzymuje fakturę i zgłasza się 

po odbiór węgla. Szanowni Państwo, tyle z informacji, które wydarzyły się między sesjami, ale 

chciałbym jeszcze powiedzieć kilka zdań z tego co odbyło się w tym roku.  Najważniejsze zadania, 

które udało nam się zrealizować w tym roku: 

„Usuwanie i unieszkodliwianie wyrobów zawierających azbest z trenu gminy Sadowne w 2022 r.”. 

Zadanie zostało sfinansowane w 100% ze środków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska                   

i Gospodarki Wodnej w Warszawie w ramach „Ogólnopolskiego programu finansowania usuwania 

wyrobów zawierających azbest”  w kwocie 34 998,34 zł.  

 W ramach Mazowieckiego instrumentu Aktywizacji Sołectw Mazowsze 2022- Mazowsze dla sołectw 

2022 o których już wcześniej wspominałem, w tym roku skorzystały sołectwa:        

- w miejscowości Wilczogęby była to Modernizacja oświetlenia ulicznego, dotacja 10 000,00 zł. Cała 

wartość zadania 22 755,00 zł.  

- Rozbudowa linii energetycznej w miejscowości Grabiny. Wartość zadania 53 997,00 zł, w tym 

dotacja 10 000,00 zł i z funduszu sołeckiego 17 766,14 zł.    

- Wymiana oświetlenia w Morzyczynie Włościańskim, za niespełna 20 000,00 zł.  

- Wyposażenie kuchni świetlicy wiejskiej w Zarzetce na kwotę łączną ponad 17 000,00 zł. 

- Ocieplenie dachu świetlicy wiejskiej w sołectwie Kocielnik, wartość zadania niespełna 17 000,00 zł.     

Modernizacja oświetlenia ulicznego odbyła się również w miejscowości Sadowne ul. Drak                                 

i ul. Słoneczna, w miejscowości Sadoleś i Złotki. Wykonawcą zadania był Dariusz Zasłonka – usługi 

elektryczne. Zadanie w wysokości 58 000,00 zł, dofinansowane w ramach Instrumentu Wsparcia 

Adaptacji do klimatu – Mazowsze dla klimatu 2022 w kwocie niespełna 30 000,00 zł.  

Zrealizowaliśmy również inwestycję „Budowa sieci wodociągowej w miejscowości Sadowne”. Udało 

się pozyskać środki z programu Rządowego Funduszu Polski Ład, Program Inwestycji Strategicznych 

w kwocie 404 957,65 zł. Cała wartość zadania wyniosła 427 757,10 zł. Sieć została wybudowana                 

od strony targowiska, łącząca mieszkańców, firmę „Mrówka” i przechodząca na drugą stronę drogi 

50-siątki.  

Korzystaliśmy z dofinansowania dla ochotników strażaków. Powinienem zacząć od wczorajszego 

spotkania, Pani Marszałek jeszcze raz duże podziękowania. Wczoraj został przekazany sprzęt dla 

ochotników strażaków za kwotę ponad 200 000,00 zł. To nie jedyne wsparcie z Urzędu 

Marszałkowskiego. W ramach zadania „Mazowieckie Strażnice OSP-2022”, kwota wsparcia 30 000, 

00 zł, całość zadania 35 000,00 zł, wykonano prace modernizacyjne w szatni oraz w łazience OSP 

Zieleniec. Łączna kotwa całego zadania niespełna 50 000,00 zł, ponieważ jeszcze wykonano prace 

dodatkowe w ramach środków własnych. Została również podłączona woda i kanalizacja do tego 

budynku. 



Dobudowaliśmy kolejne kilometry dróg. Został przebudowany kolejny etap drogi Złotki – Kolonia 

Złotki. Niespełna kilometr, kwota 1 039 948,41 zł, ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 

na rok 2022 w wysokości 649 814,22 zł. Zadanie realizowała Grupa Martin Sp. z o.o. z Łochowa.  

Kolejną droga, którą zrealizowaliśmy w tym roku jest przebudowa drogi wewnętrznej                                    

w miejscowości Morzyczyn Włóki. Zadanie to 733 metry bieżące, wykonawcą zadania jest również 

Grupa Martin Sp. z o.o. z Łochowa. Wartość inwestycji 552 872,15 zł. Zadanie zostało dofinansowane 

ze środków budżetu Województwa Mazowieckiego w zakresie budowy i modernizacji dróg 

dojazdowych do gruntów rolnych, kwota 214 000,00 zł.  

Przebudowa ul. Prymasa Wyszyńskiego o tym już wspominałem. Została również wykona droga                                                   

w miejscowości Wilczogęby za kwotę 1 739 631,66 zł, przy wsparciu rządowym Polski Ład, kwotą 

1 567 500,00 zł. Przygotowana jest, jak już wspominałem inwestycja w Zieleńcu. Modernizacja sali 

gimnastycznej w Kołodziążu, o której też już mówiłem, przy wsparciu środków z Urzędu 

Marszałkowskiego.   

Realizujemy zadanie „Budowa gminnego przedszkola w Sadownem”. Został ogłoszony przetarg, 

kiedy zgromadziliśmy środki finansowe przy wsparciu Urzędu Marszałkowskiego i przy wsparciu 

środków rządowych Polskiego Ładu. Zgromadziliśmy środki w kwocie 9 000 000,00 zł. Przetarg 

wyłonił ofertę na kwotę niepełna 11 000 000,00 zł na budowę budynku z dwoma oddziałami 

żłobkowymi. Na początek będzie to jeden oddział żłobkowy, ale z możliwością rozszerzenia                      

do dwóch. Z placami zabaw, z cała infrastrukturą towarzyszącą, parkingami, ogrodzeniem, 

przyłączami energetycznymi, budową ogrzewania typu pompa ciepła, z zamontowaniem paneli 

fotowoltaicznych. Na dzień dzisiejszy zatwierdzona jest koncepcja. Niejednokrotnie spotykaliśmy się 

w grupach roboczych z wykonawcą, z inspektorem nadzoru, z panią Dyrektor przedszkola. Wstępnie 

konsultowaliśmy projekt z radnymi. Kilka uwag zostało naniesionych. Mamy wstępna informację, że 

na koniec czerwca budynek będzie postawiony w stanie surowym. 

Należy również wspomnieć, że przy pomocy środków Urzędu Marszałkowskiego z ruszyła duża 

inwestycja, co prawda na terenie dróg powiatowych, Sadowne w stronę Grabin, niespełna 2,5 km. 

Zadanie dofinansowane w kwocie 4 000 000,00 zł z Urzędu Marszałkowskiego. Również przy 

wsparciu Powiatu Węgrowskiego, ale i olbrzymim wysiłku Gminy Sadowne, bo ponad 2 000 000,00 

zł wkładu własnego, co nie jest małym obciążeniem dla nas, ale mamy świadomość jak był                           

to niebezpieczny odcinek drogi. Zadanie zostało zrealizowane w 40-50 %, zgodnie z harmonogramem. 

Na czas zimy została wstrzymana realizacja, zgodnie z umową czas wykonania jest do sierpnia. 

Adanie jest zrealizowane w takim stopniu, że nie ma utrudnień dla mieszkańców, jest chodnik, są 

wyjazdy. Jest położona pierwsza warstwa nawierzchni. Czekamy na wiosnę i  wznowienie prac. 

Szanowni Państwo, na pewno było mnóstwo zadań, które trudno spamiętać, które na bieżąco były 

realizowane. Na ostatniej sesji rozmawialiśmy o opóźnieniu realizacji zdania montaż hydrantu dla 

Ochotniczej Straży Pożarnej  a dzisiaj już jest zadanie zrealizowane. Wiele zadań jest realizowanych 

wspólnie z Ośrodkiem Kultury, wszystkie wydarzenia związane z kulturą i wydarzeniami 

historycznymi. Musieliśmy również zmierzyć się z pandemią chociaż wydawało się, że już powoli ten 

kryzys przechodzi a 24 lutego wybuchła wojna  za wschodnią granicą. Jako Gmina Sadowne nie 

stanęliśmy bez reakcji, przygotowaliśmy budynek przedszkola dla ewentualnych potrzeb uchodźców. 

W ciągu kilku dni został punkt przygotowany dla 30 osób, oczywiście przy ogromnym wsparciu                          

i mieszkańców i pracowników gminy. Zbieraliśmy wspólnie ze strażakami i parafią środki finansowe, 

zbieraliśmy dary, byliśmy osobiście na Ukrainie. Mieszkańcy również podejmowali współpracę i chęć 

niesienia pomocy. W pierwszych dniach wojny zaangażował się mocno syn naszego radnego, Pan 

Tomasz Gajewski. Niejednokrotnie wyjeżdżał na Ukrainę z pomocą.  



Wspomnę jeszcze ile środków pozyskaliśmy na rok 2023, to co już mamy zapewnione i podpisane 

umowy. To co się udało pozyskać ze środków rządowych: budowa przedszkola – dotacja w wysokości 

5 000 000,00 zł; budowa sieci wodociągowej w Sadownem, to co już został zrealizowane – kwota 

pozyskana 710 000,00 zł, wydatkowano z tej dotacji niespełna 404 000,00 zł; przebudowa drogi 

gminnej Kolonia Złotki – kwota 650 000,00 zł; druga droga, którą chcemy zrealizować dla naszych 

mieszkańców – wartość zadania  8 000 000,00 zł, kwota pozyskana to 7 600 000,00 zł; przebudowa 

drogi gminnej w miejscowości Zarzeka – ponad 1 500 000,00 zł. Środki które zostały już wcześniej 

nam przekazane w ramach subwencji na zadanie wodnokanalizacyjne to jest 300 000,00 zł                              

i subwencja ogólna na inwestycje w zakresie kanalizacji, kwota ogólna ponad 2 500 000,00 zł, które 

są zabezpieczone na rok 2023- 2024. Przypomnę, że na następne lata mamy zabezpieczone środki                  

z Urzędu Marszałkowskiego na kwotę 2 500 000,00 zł na zadanie w samym Sadownem. Kwota  

dotacji  to jest 1 400 000,00 zł na budowy ul. 11 listopada, ul. Armii Krajowej, ul. Kuźnicy. Zawsze 

możemy zwrócić się do Urzędu Marszałkowskiego o zmianę zakresu zadania. Na przyszły rok mamy 

zabezpieczone również  środki z Urzędu Marszałkowskiego w kwocie 800 000,00 zł na budowę 

boiska wielofunkcyjnego w Grabinach. Przebudowa drogi gminnej Kocielnik, Morzyczyn Włóki, 

dotacja w kwocie 1 800 000,00 zł. Budowa Gminnego Przedszkola, 4 000 000,00 zł. Modernizacja 

oświetlenia ulicznego, kwota 35 000 000,00 zł. MIASY, które realizujemy już od kilku lat,                             

na początku były to 3 sołectwa, później można było realizować 5 sołectw. Dotacja w wysokości 

10 000,00 zł na każde sołectwo. Od wielu lat pozyskujemy ośrodki  Mazowieckie Strażnice OSP, 

zadanie było  realizowane w miejscowości Zalesie, Sokółka i w miejscowości Zieleniec. 

Przygotowujemy się do zadania ze środków rządowych – zakup autobusy elektrycznego, kwota 

niespełna 3 000 000,00 zł. Modernizacja infrastruktur sportowej, środki również pozyskane z Urzędu 

Marszałkowskiego.  

Pani Marszałek chciałbym bardzo serdecznie podziękować za wszystkie programy, które są 

dedykowane dla samorządów, dla naszych mieszkańców. My z tych programów chętnie korzystamy                 

i robimy dużo więcej a niejednokrotnie, gdyby nie wasze wsparcie nie robilibyśmy wogóle. Mimo 

tego trudnego czasu, pandemii, wojny uważam ten rok za bardzo udany. Chciałbym Państwu za ten 

rok wspólnej pracy podziękować i pogratulować, bo te decyzje które podejmowaliśmy były 

niejednokrotnie trudne. Wchodziliśmy z budżetem deficytowym a dzisiaj kończymy budżetem 

nadwyżkowym, który myślę świadczy o tym, że Gmina Sadowne jest w dobrych rękach.  

Pan Tomasz Szymanik – Dziękuję Panie Wójcie, proszę Pani Marszałek. 

Pani Elżbieta Lanc – Panie przewodniczący, Państwo wiceprzewodniczący, Państwo radni, Panie 

Wójcie, wszyscy którzy jesteście dzisiaj, to znaczy sprawy Sadownego są dla was bardzo ważne. Jest 

to jedna z najważniejszych sesji w skali roku, bo budżetowa. Z jednej strony podsumowanie tego co 

się udało, za chwilę głosowanie tego co przed nami. Tak jak Pan Wójt powiedział, rok był trudny 

chociaż ze względu na emocje, nagle świat się zawalił. 24 lutego i mamy zupełnie inną rzeczywistość. 

Z tego miejsca chcę bardzo wam wszystkim z całego serca podziękować, bo rzeczywiście Gmina 

Sadowne i jej mieszkańcy pięknie stanęli w obronie najsłabszych i tych którym trzeba było pomóc. 

Oczywiście rok 2022 był dla Gminy Sadowne niezwykle piękny jeśli chodzi o inwestycje. Z serca 

wam gratuluję, bardzo dużo udało się zrobić. Jest to piękne, że umiecie ze sobą współpracować, że 

pomysły radnych, oczekiwania mieszkańców znajdują zgodne uzasadnienie i stąd ten sukces. Bardzo 

duże inwestycje w drogi, jakby to zsumować to wychodzą i kilometry ale i duże kwoty. To są bardzo 

duże inwestycje w edukację bo to nie tylko sala gimnastyczna, nie tylko boisko, które za chwilę będzie 

się budowało, to jest upragnione przedszkole. Myślę że to jest ważne, że tak równomiernie pracujecie, 

żeby mieszkańcom żyło się lepiej.  To też działania Ochotniczych Straży Pożarnych o których mówił 

Pan Wójt i jeszcze do tych kwot dołożę zakup pralkosuszarki, to taki ewenement na skalę 



województwa. Ochotnicy z Sadownego są bardzo pomysłowi i myślę, że to się przyda. Potraficie                   

w sposób piękny celebrować wszystkie uroczystości i tworzyć dobry wizerunek gminy. Zaczynając od 

tego, że  co roku od wielu lat są dożynki parafialno-gminne, które są dobrym wzorem do naśladowania 

To też Wieczerza wigilijna, to też festiwal poloneza. Tego wszystkiego by nie było gdyby nie wasza 

inicjatywa. Gratuluję wszystkim Państwu ale gratuluję Panu Przewodniczącemu, Panu Wójtowi, Pani 

Skarbnik bo to jest sztuka kiedy kończy się rok z nadwyżką. Oznacza to, że w sposób umiejętny 

gospodarowaliście. Gratuluję wszystkich pozyskanych środków zewnętrznych, zarówno tych 

rządowych jak i z poziomu samorządu Województwa Mazowieckiego. Jestem dumna z tego, że te 

środki możemy w sposób mądry dedykować od tych najmniejszych projektów, bo wydaje się, cóż to 

taki projekt 10 000,00 zł na sołectwo, ale tam są najpiękniejsze wspólnoty. Również koła gospodyń 

wiejskich z naszej gminy korzystały z tych środków. Jeszcze kilka zadań, co na przyszłość. Budżet 

Województwa Mazowieckiego na rok 2023 jest niezwykle płodny i jest zaplanowane ponad 

2 000 000 000 zł na inwestycje. Możecie złożyć wniosek do równomiernego rozwoju a trzeba to 

zrobić do połowy stycznia. Chcemy już na sejmiku lutowym te środki, myślę o tych 4 000 000,00 zł 

które można pozyskać, przekazać. Jest okazja, żeby pomyśleć, co dla gminy jest najistotniejsze. To też 

zwiększone środki na bazę sportową, tym razem będzie to 50 000 000,00 zł i już zapraszamy do 

składania wniosków. To też Domy Opieki Medycznej, takie domy, które będą dedykowane na rzecz 

potrzebujących, którzy maja problemy zdrowotne. Będzie to zakład opiekuńczo-medyczny nie cało 

dobowy a dzienny.  To program Zdrowie Kobiety, chcemy przygotować nie tylko badania dla kobiet 

ale też warsztaty. Warsztaty gdzie nauczymy się dbać o zdrowie, zdrowie psychiczne, bo to jest 

bardzo ważne. W roku 2023 i zachęcam gminę, żeby sięgnęła do tych środków nie tylko z poziomu 

rządowego, program na zakup autobusów do dowożenia uczniów. Będą duże środki dla Ochotniczych 

Straży Pożarnych. Program Centra Integracji Społecznej, jeśli będzie taka inicjatywa ze strony 

mieszkańców to to jest nowy program, do którego zachęcam.   Potrzebne jest nam to żebyśmy byli ze 

sobą, żebyśmy tworzyli pewne rzeczy ważne to wtedy jesteśmy zdrowsi, więc takie Centra Integracji 

Społecznej to miejsca dla ludzi młodych, starszych, to są miejsca, które będą ogniskowały to, co                  

w naszych mieszkańcach najlepsze. Oczywiście też wszystkie programy sportowe, z których 

korzystacie, programy związane z kulturą. Zachęcam do tworzenia Rad Senioralnych, Rad 

Młodzieżowych, bo też są środki w budżecie województwa na przyszły rok. Chce powiedzieć                      

o programie, który okazał się strzałem w dziesiątkę - Kultura za złotówkę. To możliwość 

uczestniczenia w dobrach kultury, nasze szkoły też skorzystały, ale proszę bardziej to rozpropagować. 

Na koniec życzę Państwu, żebyście byli zdrowi, żeby zdrowe były wasze rodziny, żebyście mieli 

wiele sukcesów osobistych no i oczywiście ten budżet był skrojony na miarę ambicji wszystkich 

mieszkańców, na miarę waszych ambicji osobistych na miarę ambicji Pana Wójta, który w sposób 

harmonijny potrafi korzystać ze wszystkich źródeł finansowych. Przed nami dużo jeszcze wspólnych 

działań, myślę, że to, co najważniejsze to to żebyście mieli poczucie dobrze spełnionej misji.  Przed 

nami jeszcze półtora roku, chciałbym żebyśmy ten czas wykorzystali w sposób maksymalny, czyli 

maksymalnie tam gdzie są możliwości składania wniosków składajcie a ja ze swojej strony 

gwarantuję, że wszystkie wasze pomysły i potrzeby będą zabezpieczone, jeśli znajdziecie pieniądze na 

wkład własny. Jeszcze na koniec, mamy już w grudniu przyjętą przez Komisję Europejską naszą 

kondycję finansową, jeśli chodzi o środki europejskie.  Będzie to się nazywało Fundusze Europejskie 

dla Mazowsza. Będziemy mogli korzystać jako gmina z dofinansowania do 85%, tylko 15% będzie 

mieć trzeba wkładu własnego. Mam nadzieje, że będzie to szybko odblokowane, bo z tych funduszy 

będzie można naprawdę zrobić coś wielkiego. Życzę żebyście mieli siły pisać te projekty i przede 

wszystkim żeby to wszystko, co zaplanujemy na rok 2023 się spełniło.  Dziękuję.  



Pan Tomasz Szymanik – Dziękujemy bardzo Pani Marszałek za wypowiedź, dziękujemy za życzenia. 

Dziękujemy za wsparcie finansowe, bo to ono nas motywuje do pracy.  Przechodzimy do punktu 

czwartego podjęcie uchwał.  

  

 

 

Do punktu czwartego porządku obrad: 

 

 a) w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Sadowne na lata 2023-2025 rok. 

Pan Jadwiga Gutowska – Szanowna Rado, do tej pory program uchwalany był corocznie, teraz będzie 

uchwalany na 3 lata. Jest nowe wyzwanie od tego roku, szczególny nacisk jest położony na 

uzależnienia behawioralne, czyli internet, telefon, gry, zakupoholizm. Problem ten dotyczy nie tylko 

osób dorosłych tak jak to dotyczyło alkoholizmu, ale to są dzieci. Malutkie dzieci, można powiedzieć, 

że przedszkola, szkoły i to jest zagrożenie duże dla naszych przyszłych dorosłych ludzi. Będzie to 

duże wyzwanie dla szkół, muszą być szeroko rozwinięte działania profilaktyczne, szkolenie rodziców. 

Oczywiste jest, że my nie zapobiegniemy wszystkim tym uzależnieniom, problem jest i trzeba nad nim 

pracować.    

Pani Anna Rukat – Do Programu macie Państwo dołączony harmonogram wydatków. Harmonogram 

jest tylko na rok 2023. W kolejnych latach będziemy poprawiać tylko sam harmonogram. Programu 

nie będziemy uchwalać tylko sam załącznik w  postaci wydatków.  

Pan Tomasz Szymanik – Czy mamy jakieś pytania?   

Pani Irena Dębkowska – A program dotyczący zwalczania narkomani też będzie na 3 lata? 

Pani Jadwiga Gutowska – To jest wszystko razem w jednym programie.  

 



 



 b) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Sadowne na lata 2022-2032; 

Pani Anna Rukat – Plan dochodów po zmianach wynosi 38 597 860,78 zł. Zmiana dochodów 

763 920,00 zł. Natomiast, jeśli chodzi o wydatki jest to kwota 37 684 456,00 zł. Zmiana                    

o 879 883,00 zł. Przesuwamy wolne środki z roku 2021 w kwocie 115 963,00 zł na rok 2023 

co macie Państwo w autopoprawce do budżetu. W związku z tym że kwota dochodów minus 

wydatków jest różna, nadwyżka wzrasta nam na kwotę 913 404, 57 zł. Macie Państwo                         

w załącznikach opisane te zmiany. Z dużych zmian jak mówiłam na komisji to zmiana 

dotycząca dodatku węglowego, dodatku na pozostałe źródła ciepła i dotyczącą sprzedaży 

węgla, to jest największa zmiana. W uchwale w sprawie WPF macie Państwo poprawiony rok 

2022 a w przedsięwzięciach poprawka dotyczy inwestycji z budżetu. Dotyczy                                      

to przedsięwzięcia SUW Sadowne - Ocięte 7 000,00 zł. Projekty dróg gminnych, przebudowa 

drogi gminnej Kołodziąż Rybie, przebudowa Krupińskie - Sadowne i Morzyczynie Włóki.  

Jeśli są jakieś pytania to proszę.  



 



 

c) w sprawie zmian w Uchwale budżetowej gminy na 2022 rok; 

 



 

d) w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2034: 

Pan Tomasz Szymanik odczytał opinie RIO.   

Pan Tomasz Szymanik – Otwieram dyskusje nad budżetem.  

Pan Jarosław Popławski – Szanowna Pani Marszałek, szanowny Panie Wójcie, szanowna Rado, 

szanowni mieszkańcy. Z racji tego, że mamy Radę budżetową chciałbym podać kilka informacji dość 

istotnych  odnośnie finansów naszej gminy. Rzeczywiście budżet jest skrojony na 41 597 000,00 zł 

łącznie z kwotą majątkową. Budżet w kwocie wydatkowej jest w kwocie 25 257 704,50 zł. W chwili 

obecnej na 2021 rok, koniec roku łącznie z początkiem mieliśmy zadłużenia około  8 500 000,00 zł. 

Na tą chwilę wiemy że podchodzimy do kolejnego dużego zadania odnośnie budowy przedszkola, 

gdzie też będziemy musieli się posiłkować kredytem wysokości ponad 2 000 000,00 zł. Drugi kredyt 

którym posiłkujemy się do budowy ul. Wiejskiej to ponad 2 000 000,00 zł. Robi nam się ponad 51% 

zadłużenia gminy, gdzie gmina może się zadłużać do 60%. Szanowni mieszkańcy za chwilę pewnie 

Pan Wójt, Pani Skarbnik będzie mówiła, że jest inaczej, że są dwie różne liczby obrachunkowe. 

Zwiększamy możliwości zaciągnięcia deficytu z 5 000 000,00 zł na 7 000 000,00 zł. Cieszę się, że 

gmina Sadowne chciałaby się tak prężnie rozwijać, jestem jak najbardziej żeby przedszkole 

powstawało ale nie kosztem tego, że nasza gmina jest zadłużana niebotycznie. Przypomnę, że jeszcze 

2 lata temu budowa tego przedszkola opiewała na kwotę około 7 000 000,00 zł, taki był koszt realny 

wybudowania tego przedszkola. Dzisiaj mamy już podpisaną umowę na 11 000 000,00 zł. Teraz 

zapytajmy czy te 4 000 000,00 zł, przewartościowanie prze dwa lata tego przedszkola ,czy to jest 

dobry krok. Jestem za budowaniem przedszkola ale w tych czasach się nie inwestuje, w tych czasach 

czeka się na dobry moment. My zaciągamy kredyty, inwestujemy nie patrzymy na kwoty i z czego te 

pieniądze się biorą. Wiadomo, że są to dofinansowania z Polskiego Ładu z Urzędu Marszałkowskiego 

jak również z kredytów. Pani Marszałek ładnie powiedziała żebyśmy 15% pozyskiwali z Unii 

Europejskiej, to jest ważna informacja dla mnie i dla mieszkańców, tylko czy my Pani Marszałek 

będziemy w stanie je mieć skoro już mamy 51% zadłużenia gminnego. Skąd będziemy brali na wkład 

własny. Nie sztuką jest brać kredyty i na kredytach się rozwijać. Różnica miedzy spłatą samych 

odsetek w 2021 było to około 120 000,00 zł a w 2022 było ponad 500 000,00 zł samych odsetek bez 

własnego wkładu. Więc szanowni Państwo, sami widzimy, że to nie jest czas na inwestycje. 

Inwestorzy więksi, mniejsi czekają na obniżkę cen. Niestety ceny są tak jak mówimy, drogi są 

przewartościowane, bo przedsiębiorcy nie wiedzą na czym stoją i albo się uda albo się nie uda, ale nas 

jako gminę na to nie stać. Dziękuję.     

Pani Bożena Rodź – Uważam, że absolutnie nie stać nas na to żeby nie skorzystać z tych 9 000 000,00 

zł, bo za 2 000 000,00 zł nigdy w życiu go nie postawimy.  Nie wiadomo czy będzie możliwość 



pozyskania takich pieniędzy. Poza tym, jako młoda babcia wiem, że to jest bardzo ważna rzecz. 

Osobiście jeżdżę do Łochowa po wnuczkę i pieniądze, które wydaje na dojazd i czas, to dla mnie są 

ogromne straty. Jeśli żłobek będzie na miejscu to jest ogromna wartość dodana i myślę że wielu 

młodych rodziców czeka na ten żłobek i przedszkole. Myślę że, jeśli chodzi o przedszkole to nas nie 

stać na to żeby go nie pobudować.   

Pani Irena Dębkowska – Szanowni Państwo, Pani Marszałek, Panie Wójcie, szanowni radni i wszyscy 

zebrani. Jestem radną piątą kadencję, miałam małe dzieci i od chwili kiedy pojawiłam się                                          

w miejscowości Sadowne czyli od 50 lat, ciągle mówiło się że nie ma przedszkola. Nareszcie 

doczekaliśmy sytuacji gdzie został ogłoszony przetarg, mamy wyłonioną firmę, firma robi 

dokumentacje na budowę przedszkola i żłobka. Panie radny, Pan chyba nie jest naszym mieszkańcem  

i Pan źle życzy mieszkańcom naszej gminy skoro Pan nie potrafi cieszyć się faktem, że nareszcie na 

terenie gminy Sadowne powstanie przedszkole z prawdziwego zdarzenia. Pan nie był w Szkole 

Podstawowej, gdzie teraz działa przedszkole w dwóch salach lekcyjnych. Wychowawcy muszą iść za 

dzieckiem do łazienki, żeby to dziecko z tej łazienki wróciło do właściwej sali. Szanowni Państwo, ja 

wierzę Pani Skarbnik, która prowadzi finanse naszej gminy od wielu lat bezpiecznie i jeśli udało nam 

się uzyskać 9 000 000,00 zł z zewnątrz a Gmina musi dołożyć 2 000 000, 00 zł, to Szanowni Państwo 

cieszmy się, że taka inwestycja powstanie. Ja się bardzo cieszę, że w roku 2023 Gmina wyda ponad 

20 000 000,00 zł. Myślę, że te wszystkie inwestycje nam się zwrócą. Ja jestem za tym żebyśmy 

przyjęli ten budżet, bo to jest budżet naszych marzeń. Mam zaufanie do Pani Skarbnik i na pewno to 

wszystko zrealizujemy a być może, że przy pomocy Pani Marszałek uda się jeszcze niewielkie 

inwestycje wprowadzić do budżetu w 2023 roku.    

Pani Elżbieta Lanc – Jestem Radną Województwa, wiec nie jestem jedną z was, ale ze smutkiem 

wysłuchałam słów Pana radnego. Tak, budżet na rok 2023 zakłada kredyty, ale tak pro-rozwojowego 

budżetu, który służy mieszkańcom nie widziałam.  Nie ma nic piękniejszego, wartościowszego jak 

młody człowiek. My dorośli jesteśmy odpowiedzialni za nasze dzieci za nasze wnuki, którzy tu                     

w gminne Sadowne będą uczyć się. Tylko ktoś, kto nie umie liczyć może powiedzieć, że dokładając 

2 000 000,00 zł to jest problem. 9 000 000,00 zł środków jest pozyskanych.  Oczywiście nie budujemy 

tego przedszkola w lepszym czasie.  Jeżeli my tu w naszych lokalnych wspólnotach nie będziemy 

inwestować, to co zrobią nasi przedsiębiorcy.  Jeżeli przedsiębiorcy nie będą inwestować, nie będą 

pracować,to gdzie będą ludzie którzy są tutaj zatrudnieni. Jeżeli nie zbudujemy dróg w naszej gminie, 

gdzie pojawia się nowi mieszkańcy, gdzie pojawią się przedsiębiorcy którzy będą dbać o ten rozwój. 

Nasz gmina potrzebuje ludzi mądrych, przedsiębiorców młodych, aktywnych,  którzy założą tu 

rodziny, będą się uczyć, zdobywać wiedzę, którzy będą dbać o swoje zdrowie. Chcę powiedzieć, że 

Samorząd Województwa Mazowieckiego też planuje zadłużenie.  Jest  pozytywna opinia Regionalnej 

Izby Obrachunkowej, co oznacza że ten budżet jest bezpieczny. Z boku przyglądam się temu co robi 

Pani Skarbnik, Pan Wójt i nigdy nie było sytuacji groźnej, niebezpiecznej dla tego budżetu. Naprawdę 



uważam, że nie wolno nam nie rozwijać tej gminy. Grzech zaniechania to jest grzech zaniechania na 

wiele lat. Gratuluję wam takich kwot pozyskanych środków. Ja wiem, że jest troska o zadłużenie ale 

zobaczmy co zyskujemy. Nie możemy naszej gminy  naszych mieszkańców skazać na brak rozwoju. 

Drogi, szkoła, oświata, zdrowie to są elementy za które my odpowiadamy. Tak jak koleżanka radna 

powiedziała, dlaczego mamy wozić nasze dzieci czy wnuki do  Łochowa. Tam gdzie pojawia się 

żłobek czy przedszkole jest to wielki sukces. Nikt nie chce gminy postawić w trudnej sytuacji ale nikt 

tez nie chce, żeby się nie rozwijała. Myślę, że ten budżet, który przygotowuje rozwój  gminy jest 

budżetem bezpiecznym i myślę że z owoców tych inwestycji dróg, przedszkoli będziemy wszyscy 

zadowoleni. Dziękuję.  

Pani Anna Rukat – Zadłużenie gminy na koniec tego roku to jest 7 472 500,00 zł. Przy tym planie 

finansowym, który mamy na dzień 30 grudnia, jest to około 20% zadłużenia. Jeżeli weźmiemy cały 

kredyt, który jest zaplanowany na rok 2023 w kwocie 4 500 000,00 zł zadłużenie na koniec roku 

będzie wynosiło 10 965 000,00 zł. Jeżeli weźmiemy to do dochodów, które mamy zaplanowane na 

przyszły rok jest to kwota 41 597 704,00 zł  i to zadłużenie wzrośnie nam do 4% do 24,05.  

Pan Jarosław Popławski – Czemu Pani dolicza majątkowe? 

Pani Anna Rukat – Pan mówi o zadłużeniu które liczy się według nowych zasad i które jest odroczone 

w czasie. Mówimy tutaj o zadłużeniu indywidualnym wskaźnikiem długu. Indywidualny wskaźnik 

długu będzie faktycznie liczony ale dopiero za 3 lata. Jest w WPF pozycja z której wynika, że to 

zadłużenie jest na ten moment 50% bez dochodów majątkowych ale tego się pod uwagę na ten 

moment  nie bierze.  

Pan Waldemar Cyran –Chciałbym przede wszystkim podziękować wszystkim którzy  stanęli                        

w obronie projektu tego budżetu. Czy któryś z tu obecnych sołtysów, mieszkańców, radnych przy 

wskazanych zadaniach by nam wybaczył, jeżeli byśmy powiedzieli przepraszamy ale nie mogliśmy 

zrobić tego zadania. Dostaliśmy pieniądze ale nie zrobiliśmy bo w naszym mniemaniu było za drogo. 

Nikt by nam tego nie wybaczył. Dlatego  to wszystko co realizowaliśmy do tej pory będziemy 

realizować w tym wymiarze i w tych wymiarach jakie dane czasy nam dyktują. Bo gdyby nie było 

pandemii, nie było wojny, drogiego paliwa a co będzie jeśli za chwilę wróci VAT 23% na paliwo. 

Inwestycje zdrożeją czy stanieją? Trzeba inwestować i przetargi realizować bo nie ma czasu, za chwilę 

może być  jeszcze drożej. Dziękujmy za to co mamy i starajmy się jeszcze o więcej. Uważam, że to 

jest czas kiedy nie możemy się zatrzymać. Pan rady powiedział na początku jedno zadanie „że nikt nie 

pytał” a dlaczego Pan nie pytał ? Na komisjach a sesjach? Dzisiaj Pan pyta? Powinien Pan pytać, być 

na komisjach.  

Pan Jarosław Popławski – Panie Wójcie ale ja na komisjach jestem.  



Pan Waldemar Cyran – Jestem trochę oburzony tymi słowami, że nie powinniśmy inwestować. Czyli 

moje starania i moich pracowników, to wszystko co do tej pory zrobiłem odłożyć. Szanowni Państwo 

zgodnie z oczekiwaniami moimi i waszymi, przy wspólnej pracy czuwamy nad finansami gminy 

Sadowne. Co roku zderzamy się retoryką Pana radnego, mówiącą że zadłużamy gminę. W roku 2014 

mieliśmy podobne zadłużenie kwotowo 7 000 000,00 zł, gdzie budżet wynosił 17 000 000,00 zł. 

Dzisiaj mamy budżet ponad 41 000 000,00 zł a Pan mówi, że to jest zadłużenie którego nie jesteśmy          

w stanie udźwignąć. Pan chce pokazać mieszkańcom, że Pan lepiej umie liczyć. Dostaje Pan 

dokumenty, gdzie jest zadłużenie 20%.  

Pan Jarosław Popławski – Ma Pan w WPF, 51%. 

Pan Waldemar Cyran – To jest czas na współpracę, na to żeby dać o interesy gminy Sadowne. Ja, Pani 

Skarbnik, wszyscy którzy na tej sali są i ci którzy są na zewnątrz bo nigdy nie jesteśmy sami, bo 

gdybyśmy mieli coś zrobić sami to by było trudno. Jest Pani Marszałek są jeszcze inni członkowie 

zarządu, są radni Powiatowi, Wojewódzcy. Nie powiedziałem jeszcze o wspólnej inwestycji                         

z Powiatem drogi powiatowej Morzyczyn, gdzie jest już złożony wniosek, w tym roku pewnie będzie 

rozstrzygniecie. I też staniemy przed dylematem dołożyć czy nie ale zrobimy wszystko żeby dołożyć. 

Jeżeli ktoś mówi, żeby nie inwestować  to się cofa. Ja jestem za rozwojem. Dziękuję.  

Pani Emilia Buczyńska–Kołodziejek – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Pani Marszałek, 

chciałabym myślę, że w imieniu wszystkich Państwa powiedzieć, że my mieliśmy już takie lata, że 

poczekajcie jeszcze i to czekanie wyglądało w ten sposób, że kiedy swoje czteroletnie dziecko 

wysyłałam do przedszkola, dwa tygodnie temu skończyło 22 lata. Bardzo się cieszę, że rodzice będą 

mieli zupełnie inne szanse. Ponieważ zawodowo jestem związana z samorządem w tym roku minęło 

18 lat, widzę jak inne gminy zazdroszczą Sadownemu. To jest budżet dla mieszkańców, dlatego że jak 

rozsypie się droga można przyjść i powiedzieć, mamy problem. Jest zrozumienie, jest wsparcie. 

Chciałabym podziękować w imieniu mieszkańców swojego sołectwa Koloni Złotki za ten rok, za to że 

kolejny raz mieliśmy szansę dorównać innym wszystkim innym  miejscowościom, które się cieszą 

drogą asfaltową. My mamy daleko wszędzie do sklepu, do kościoła, do domu kultury, do stacji i my 

swoją ambicję przenosimy na drogę i ja się cieszę że decyzje są podejmowane w ten sposób że szanse 

mają wszyscy. 

Pan Jarosław Poławski – Szanowni Państwo, nie wiem czy dobrze zostałem zrozumiany. Ja nie byłem 

przeciwny budowie przedszkola i nie jestem i byłem na tak przy każdym głosowaniu odnośnie 

przedszkola. Jedynie czemu jestem przeciwny to nie ten czas i nie te pieniądze. Dbamy                                  

o najmłodszych oczywiście jetem za ale zadbajmy też o najstarszych. Nasz gmina się starzeje. Przez 

okres 10 lat  ubyło około 300 osób. Przyjmijmy że kolejne 10 lat ubywa kolejne 300 osób, czyli to jest 

ponad 10% ilości mieszkańców naszej gminy. Pytam się Pana Wójta, Pan Przewodniczącego, 



Wysokiej Rady , kto to spłaci? Przecież gmina nie ma własnych pieniędzy. Skoro 10% nas ubędzie, 

kto będzie spłacał to zadłużenie?  Dziękuję.  

Pani Małgorzata Zyśk – Pani Marszałek, Panie Wójcie, Panie Przewodniczący, Szanowna Rado 

chciałabym się w pełni zgodzić z moimi przedmówcami w osobach Pani radnej Rodź, Pani 

Dębkowskiej, Pani Marszałek, Pana Wójta. Inwestycja to jest nasze największe dobro. Chciałabym  

pogratulować Państwu pro-rozwojowego budżetu. Wczoraj w Powiecie uchwalaliśmy budżet                            

i dochody majątkowe stanowią niecałe 29% budżetu dochodów Powiatu zaś budżet gminy Sadowne 

40 % stanowią wydatki majątkowe. Zdobyć takie środki finansowe jest nie lada wyzwaniem. Jest to 

bardzo ważne dla naszych mieszkańców bo dzięki temu nasza gmina może się rozwijać i może dzięki 

temu nie będą ubywać mieszkańcy z naszego terenu. Ubywają bo gdzieś tam jest im lepiej. Dlaczego 

rozwija się ta część gminy gdzie jest Szynkarzyzna, Grabiny. Tam od dawna jeżdżą autobusy Dar-

busa, tam się ludzie cały czas osiedlają, budują  domy, szkoła jest coraz większa i tam jest bardziej 

rozwojowo. Natomiast z naszej strony od Kołodziąża, ta część gminy się nie rozwija. Panie 

Przewodniczący ja za chwilę muszę wyjść więc jeśli mogę powiem co wczoraj ustaliliśmy. 

Uchwaliliśmy  budżet w Powiecie. Nasze wnioski, które złożyliśmy niestety nie znalazły zastosowania 

w tym budżecie. Będzie tylko kontynuowana ul. Wiejska. Zadałam wczoraj na sesji pytanie Panu 

Staroście i Pani Staroście dlaczego nasze wnioski nie zostały uwzględnione i co się dzieje w sprawie 

Morzyczyna. Wniosek o drogę w Morzyczynie jest dalej rozpatrywany. Powiat musiał dołączyć jakieś 

dodatkowe wyjaśnienia i informacje do Urzędu i czekamy na werdykt. Jeśli chodzi o Lipki Stare – 

Kołodziąż, odpowiedź była dla mnie bardo zaskakująca, bo Pani Starosta powiedziała, że jest to teren 

gdzie będzie można się starać z funduszy popegeerowskich. Ja nigdy nie słyszałam, żeby na trenie 

tamtych miejscowości był pegeer więc czekamy czy znajdzie się jakiś punkt zaczepienia czy będzie 

można z tych środków skorzystać. Na chwilę obecną nie jest to uwzględnione w budżecie. Pan Marek 

Renik podziękował wszystkim samorządom za współpracę. Mówił, że idąc za śladem Stoczka, Gmina 

Sadowne również powinna przejąć zarządzanie drogami powiatowymi, żeby starać się o środki 

finansowe na remont czy przebudowę tych dróg. Odpowiedziałam, że Gmina Sadowne ma swoje 

drogi żeby składać wnioski. Najprościej by było dla Powiatu żeby ktoś się tym zajął a Powiat by miał 

problem z głowy. Nie mniej jednak podkreślam że 29% to są wydatki w Powiecie a my mamy 40%.  

Pan Jarosław Popławski – Czemu to dowodzi, Pani mi powie? 

Pani Małgorzata Zyśk – Czemu to dowodzi? Że nasz budżet gminny jest bezpieczny. Nie patrzymy na 

tą część, która jest w tym roku tylko patrzymy na WPF. WPF Powiatowy sięga roku 2042, to sobie 

Pan pomyśli jakie pokolenia będą spłacały kredyty zaciągane w chwili obecnej.  

Pan Marcin Gręda – Jakie zadłużenie jest Powiecie?   



Pani Małgorzata Zyśk – 51 500 000,00 zł, procentowo to ponad 40%. Korzystając z okazji chciałabym 

podziękować wszystkim radnym, Panu Wójtowi, Pani Marszałek, wszystkim sołtysom za współprace 

w tym roku i życzyć na Nowy Rok wszystkim Państwu szczęścia, zdrowia, pomyślności i sukcesów              

w życiu osobistym, zawodowym i społecznym. Wszystkiego dobrego.  

Pani Emilia Buczyńska-Kołodziejek -  Nawiązując do drogi. Powiedzenie, że można wnioskować ze 

środków popegeerowskich, jest informacja tak płynną  i zasadzie żadną,  to mam prośbę żeby za Pani 

pośrednictwem przekazać, że zapraszamy Panią Starostę żeby się przejechała i życzę powadzenia. To 

był między innymi jeden postulatów już nie powiem czyj.  

Pani Małgorzata Zyśk – Myślę, że Pan Starosta doskonale wie jak ta droga wygląda.  

Pan Tomasz Szymanik – Dziękuję bardzo. Wróćmy do dyskusji nad budżetem. Czy mamy jeszcze 

jakieś pytania? 

Pan Zbigniew Kłosek – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, nie zgodzę się z Panem radnym. Od 

wielu lat zawsze czy to nasze gospodarstwo domowe czy to nasz  budżet gminny, polega na tym że 

jeżeli chcemy coś zbudować, coś zrobić musimy zaciągać kredyty. Ja się cieszę, że jestem tutaj i że 

tak długo oczekiwana inwestycja w końcu się rozpoczęła i mam nadzieję, że się zakończy. Nie ważne 

czy dołożymy do tego 2 000 000,00 zł czy 3 000 000,00 zł, młodzi ludzie żeby chcieli tutaj zostawać, 

mieszkać muszą mieć perspektywę na przyszłość. Zostawić dziecko w żłobku, przedszkolu żeby móc 

iść do pracy. Jeżeli tego nie ma to ucieka tam gdzie ma taką możliwość. Jeżeli my będziemy się cofać 

z inwestycjami ludzie będą uciekać a my musimy robić wszystko żeby tych młodych ludzi zatrzymać.  

Pan Jarosław Popławski – W tej właśnie  kwestii, Szanowna Pani stawiam opór, dlatego że nie będzie 

nas stać żeby zrobić Pani drogę bo do tej drogi trzeba mieć wkład własny a nas nie będzie stać na 

kolejny wkład własny. Powiem więcej, leży rura koło Pani radnej już tyle lat. Nie jest wkopana nie 

jest nic z nią zrobione bo nie ma na to pieniędzy.  Ile jest dróg, które chcieliby mieszkańcy żeby były 

zrobione a nie są zrobione bo nie ma pieniędzy na wkład własny. Mówi się 3 000 000,00 zł, 4 000 

000,00 zł te 4 000 000,00 zł Panie Kłósek to jest dużo bo można wybudować sporo dróg z tych 4 000 

000,00 zł, które były przewartościowane. Dziękuję. 

Pani Irena Dębkowska – Szanowni Państwo, Pan Popławski powiedział, że gmina Sadowne się 

wyludnia. Tak, wyludnia się bo młodzi ludzie uciekają  dlatego, że  do pracy daleko, z dzieckiem 

małym nie wiadomo co zrobić i myślę, że dobrze się dzieje że powstanie przedszkole. Być może 

zatrzyma wielu młodych ludzi a ci młodzi ludzie zrobią wszystko żeby się gmina Sadowne rozwijała, 

żeby się budowało więcej dróg i żeby się gmina nie wyludniała.  

Pan Zbigniew Kłósek – Panie radny odniosę się do Pana wypowiedzi odnośnie wkładu własnego. Jak 

tutaj zasiadam jeszcze nie zdarzyła się sytuacja żeby w budżecie Gminy Sadowne zabrakło pieniędzy 



na wkład własny na jaką  kolwiek inwestycję. Jeżeli miał bym wybierać przykładowo między drogą      

w Zieleńcu a budową przedszkola, wybiorę budowę przedszkola.  

Pan Jarosław Popławski – Ja też. Pan nie rozumie tak naprawdę co ja powiedziałem.  

Pan Ryszard Decyk – Jako Przewodniczący Komisji Budżetowej wiem, że obecność Pana radnego na  

komisjach jest znikoma. Mając 4 000 000,00 zł z Urzędu Marszałkowskiego, 5 000 000,00 zł               

z Polskiego Ładu, trzeba być niespełna rozumu żeby nie dołożyć 2 000 000 zł i mieć przedszkole. To 

jest jakby mieć wygrana w totolotka. Trzeba się tylko cieszyć że mamy tylko taki wkład do dołożenia  

i będziemy mieli w końcu to przedszkole. Ciężko mi  zrozumieć takie stanowisko. Jest 14 radnych, 

którzy myślą różnie ale myślą w kierunku rozwoju gminy Sadowne a u jednego radnego tego nie ma. 

Skoro ma dom w innej gminie za chwilę odleci i zrobi swoje.  

Pan Jarosław Popławski -  Panie Przewodniczący Komisji Finansów, ja tylko przypomnę ile trwają 

Pana komisje finansów. 15 minut dzisiaj było? Pan nic nie robi bo Pan się na tym nie zna. Można 

zweryfikować czy ja chodzę czy nie chodzę na komisje. Panie Przewodniczący obliguję Pana do tego 

żeby to sprawdzić. Jeśli chodzi o przedszkole to jeszcze raz powtarzam, że ja nie byłem i nie jestem 

przeciw. Budujmy tylko nie w tych realiach, może nie w tych cenach. Odnośnie gdzie mam dom, 

jestem mieszkańcem Unii Europejskiej, Polski, jestem mieszkańcem Mazowsza, jestem mieszkańcem 

gminy Sadowne i odprowadzam podatki w gminie Sadowne.  

Pan Waldemar Cyran – Jakie Podatki Pan odprowadza?  

Pan Jarosław Popławski – Wszystkie podatki Panie Wójcie  jakie płacę, płacę w gminie Sadowne. 

Jestem zameldowany w gminie Sadowne, mam posiadłość w gminie Sadowne, firmę prowadzę                        

w gminie Sadowne.  

Pan Waldemar Cyran – Firmowe podatki też Pan odprowadza w gminie Sadowne?   

Pan Jarosław Popławski – Tak, firmowe też odprowadzam w gminie Sadowne.  

Pan Ryszard Decyk – Panie radny Popławski a gdzie Pan był jak omawialiśmy ustawę budżetową 

przez 4 godziny? Teraz nie potrzeba było tyle czasu jak wcześniej.  

Pan Tomasz Szymanik – Drodzy Państwo, może ja w krótkiej formie podsumowania. Drogi Panie 

radny, powiedział Pan o zadłużeniu  i to że ono jest to fakt. Trzeba wziąć pod uwagę wskaźniki czy 

nas stać czy nie stać. Uważam, że nas stać chociaż jestem bardzo ostrożny przy zaciąganiu kredytów. 

To co do tej pory zrobiliśmy świadczy o tym że nasze decyzje były słuszne  bo gmina Sadowne 

istnieje, rozwija się nie upadła. Drodzy Państwo podsumowując, na pewno czasy nie są najłatwiejsze 

ale jeżeli nie będziemy budować teraz to tak jak powiedział Pan Wójt nie mamy gwarancji że w 

przyszłym roku nie będzie jeszcze gorzej. Jeżeli mamy dofinansowania to grzechem byłoby tych 



pieniędzy nie wziąć. Nie zdarzyło się tak do tej pory żeby nam zabrakło pieniędzy na wkład własny do 

inwestycji na które mieliśmy dofinansowanie. Ja ze swojej strony apeluję aby zagłosować za 

przyjęciem budżetu.  

Pan Waldemar Cyran – Wysoka Rado, co do jednej rzeczy się nie zgodzę, że gmina Sadowne się 

wyludnia. Bilans urodzeń mamy rzeczywiście ujemny ale nie możemy powiedzieć że gmina się 

wyludnia. Skoro na przestrzeni 10 lat spadła na liczba mieszkańców około 300 osób nie popadajmy w 

paranoję. W tym roku wydaliśmy 70 warunków zabudowy na nowe budynki  a jesteśmy małą wiejską 

gminą. Są to oczywiście budynki mieszalne i gospodarcze. Więc tutaj młodzi ludzie chcą zostawać  

więc to cieszy. Nie do końca się zgodzę, że gmina Sadowne się wyludnia. Jest specyfika polskiej wsi 

ogólnie, gdzie byśmy nie pojechali czy na Podkarpacie czy na Mazury jest bardzo podobnie a nawet                

i gorzej. My jesteśmy i w dobrej i w złej lokalizacji w stosunku do ośrodka jakim jest Warszawa. 

Wiele osób tam wyjeżdża, pracuje i wraca do nas i mieszka. Wiele osób korzysta z okazji kupienia 

mieszkania czy domu i w Warszawie zostaje ale zawsze jest ta fala zwrotna. Widzicie co się dzieje               

w weekendy , co się dzieje w okresie wakacyjnym. Gdybyśmy nie musieli brać kredytów, nie wiem 

czy by było tak genialnie. Mielibyśmy coś za coś. Mielibyśmy wiatraki, duże firmy przemysłowe, 

gdzie są plusy i minusy i te aspekty trzeba prac pod uwagę. Żeby wbudować rury, musimy 

przebudować linię energetyczną, która jest nie nasza. PGE jest dostawcą energii elektrycznej. Niestety 

zostały kiedyś wydane nie przeze mnie decyzje o zgodzie o usadowienie słupów średniego napięcia. 

W tej chwili wykonujemy projekty i wtedy będziemy mogli linie przebudować bo inaczej na dzień 

dzisiejszy jest to nie możliwe. Rury mają 50 lat gwarancji, 3 czy 4 lata temu one kosztowały 

48 000,00 zł dziś kosztują 250 000,00 zł. Jesteśmy  przygotowani  ale najpierw trzeba zrobić to co jest 

wokół tego przedsięwzięcia najważniejsze. Co do budżetu Gminy Sadowne. W załącznik 

inwestycyjnym, jeżeli Państwo sobie życzą możemy go przeanalizować, chociaż mają go już Państwo 

od 15 listopada. Załącznik inwestycyjny ponad 20 000 000,00 zł. Ponad 500 000,00 zł to fundusz 

sołecki. Budżet w mojej ocenie jest budżetem marzeń bo nikt w poprzednich kadencjach nie był w 

stanie go zrealizować. Jest to bardzo potrzebne przedsięwzięcie, które będzie miało wpływ na 

przyszłość gminy Sadowne. Inwestycji w budżecie jest znacznie więcej. My z radnymi naprawdę 

pracujemy, nawet jeśli spotykamy się w mniej formalnych grupach rozmawiamy co robimy, co 

zrobiliśmy  i  należy zrobić. To są bardzo ważne spotkania. W mojej ocenie budżet broni się sam. W 

ubiegłym roku na inwestycje 6 000 000,00 zł a w tym roku 20 000 000,00 zł  w tym środków 

pozyskanych ponad 16 000 000,00 zł. Budżet to nie są tylko inwestycje to jest oświata, to jest pomoc 

społeczna, wychowanie kulturalne, ochrona przeciwpożarowa i mnóstwo innych składowych. Jeżeli 

ktoś mi mówi, że to nie jest czas na inwestowanie to ja się z tym nie zgadzam. To jest ten czas, 

wykorzystajmy go, inwestujmy. Mam prośbę do Pana radnego, żeby nie wprowadzać mieszkańców                

w błąd bo to jest kłamstwo. Zwracam się do Państwa z prośbą o przyjęcie tego budżetu.  



Pan Tomasz Szymanik – Szanowni Państwo zamykam dyskusję. Wynikiem naszej decyzji będzie 

głosowanie. Panie mecenasie, chciałem zapytać czy muszę po raz kolejny odczytywać tekst?  

Pan Janusz Pągowski – Nie,  nie musi Pan 

Pan Tomasz Szymanik – Przechodzimy do głosowania   



 

 

 



Do punktu piątego o porządku obrad: 

Pan Tomasz Szymanik – Przechodzimy do punktu piątego  - Sprawy różne – zapytania i wolne 

wnioski oraz odpowiedzi. Proszę. 

Pan Marek Gajewski – W imieniu mieszkańców  Wilczogąb chciałbym podziękować Panu Wójtowi, 

Radzie i wszystkim, którzy się przyczynili do tego. Jest to niewielki kawałek bo 680 m ale w wysokim 

standardzie. Dziękuję bardzo.  

Pan Tomasz Szymanik – Ja tylko dodam, że to jest najlepszy przykład pozyskanych funduszy                   

i wkładów własnych. Nasz wkład w tą drogę był naprawdę nie wielki, w życiu byśmy nie pobudowali 

tej drogi z własnych pieniędzy.   

Pani Barbara Gałązka – W imieniu całego sołectwa chciałam podziękować za ten piękny  odcinek 

drogi. To jest w tej chwili najlepszy odcinek drogi w naszej wsi. Myślę, ze przyszłości może uda się 

spiąć klamerką bo tam już niewiele się zostało. Mieszkańcy doceniają, że mogą jeździć po prostym                

a nie po dołach. Ślicznie dziękuję w imieniu mieszkańców.  

Pan Waldemar Cyran – Drodzy Państwo to jest odcinek drogi który pokazuje trudności przy 

prowadzeniu inwestycji. Tylko ten pas który został zrealizowany jest naszą własnością, niestety dalsze 

grunty są do uregulowania.  Na ten czas zrobiliśmy tyle ile mogliśmy i z tego się cieszmy. Nas jako 

Gminę Sadowne to zadanie wyniosło ponad 200 000,00 zł.  

Pani Bożena Rodź – Ja chciałam podziękować w imieniu nauczycieli i tych najmłodszych 

mieszkańców Kołodziąża, Rybia i Bojewa którzy korzystają ze szkoły i będą korzystać z sali za 

wykonanie. Bardzo dziękuję.  

Pani Monika Kędzierska – Ja też chciałam serdecznie podziękować za stałe wsparcie naszej szkoły                

w Kołodziążu. Cieszymy się z inwestycji w salę gimnastyczną, na pewno dzieci będą zadowolone i 

ułatwi to pracę w szkole. Dziękuję bardzo.  

Pan Jarosław Popławski – Ja chciałbym kilka ciepłych słów dla Pani Marszałek. Wczoraj nie mogłem 

być  na wręczeniu upominków dla strażaków. Nie tylko chciałbym mówić o rzeczach które mi się nie 

podobają ale chciałbym gorąco podziękować jako radny, jako mieszkaniec, strażak, Prezes za starania, 

zawsze za zrozumienie bo kilkakrotnie rozmawialiśmy i Pani Marszałek nigdy nie powiedziała nam 

złego słowa. Zawsze była przychylna. Chciałbym przekazać na ręce Pani Marszałek podziękowania za 

dobro które doświadczamy każdego dnia. Dziękuję.  

Pan Tomasz Szymanik – Czy mamy jeszcze jakieś pytania? Nie widzę.  
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Pan Waldemar Cyran  - Szanowni Państwo, Pani Marszałek, Panie Przewodniczący, Wysoka Rado,  

drodzy sołtysi chciałbym złożyć najlepsze życzenia na Nowy Rok 2023. Aby to był rok realizacji 

naszych zamierzeń bo po to tutaj  jesteśmy , żebyśmy  zamierzali ale i realizowali te zamierzenia, żeby 

te marzenia były wreszcie zrealizowane. To jest nasz czas i wykorzystajmy go. Jeszcze raz bym chciał 

podziękować, że wspólnie z Panią  Marszałek, Samorządem Województwa Mazowieckiego 

wykorzystujemy ten czas również ze wsparciem środków rządowych. Chciałbym żebyście byli, 

zdrowi,  radośni , żeby gmina Sadowne pięknie się rozwijała, żebyśmy byli wspólnotą taką, która daje 

przykład. Wszystkiego dobrego, przenieście te życzenia do swoich domów. Wszelkiej pomyślności              

w nadchodzącym 2023 roku.  

Pan Tomasz Szymanik –Zanim zakończymy, chciałbym Państwu podziękować za to że wspólnie 

pracowaliśmy przez ten rok, rok trudny i zupełnie inny niż te które pamiętamy do tej pory. Należy 

wspomnieć o pandemii, o wojnie za naszą wschodnią granicą, rok dużych dotacji ale i wydatków. 

Cieszę się że razem z Wami  przyszło mi w tym roku pracować dla dobra gminy. Myślę, że                             

w przyszłym roku zrobimy wszystko żeby kolejny rok był lepszy, żebyśmy osiągnęli więcej, spełniali 

się zawodowo, prywatnie. Drodzy Państwo przede wszystkim sił zdrowia i spokoju. Wszystkiego 

dobrego.  

 

 

 

Do punktu siódmego porządku obrad: 

 

Pan Tomasz Szymanik – Zamykam XLVI  Sesję Rady Gminy Sadowne zwołaną na dzień dzisiejszy. 

Dziękuje Państwu za przybycie. 

 

Na tym protokół zakończono i podpisano.  

Protokolant:                    Przewodniczący Rady Gminy  

Katarzyna Stefaniak                                                                             Tomasz Szymanik 

 


